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Egy apró szikra
Kevés dolog mutatja annyira biz-
tosan a világ kiszámíthatatlan-
ságát, mint az, hogy Magyaror-
szágon a semmiből hirtelen lett 
belpolitikai ügy. Február 16-án 
este nagyjából ötvenezer (egyes 
számítások még többet monda-
nak) ember gyűlt össze - többek 
közt Vác városvezetése is - Buda-
pesten a Hősök terén, hogy fel-
hívja a figyelmet a gyermekvéde-
lem fontosságára, és jelezze, nem 
teljesen normális, hogy a Fidesz 
köztársasági elnöke és a Fidesz 
két egykori minisztere még csak 
magyarázatot sem ad arra lemon-

dásukkor, miért és ki számára volt fontos kegyelmet adni egy pedofil 
igazgató  bűnsegédjének. A tüntetést ráadásul az interneten önerőből 
sztárrá és véleményvezérré vált fiatalok szervezték, akik már nincse-
nek rászorulva a beporosodott politikai felállásra, nincs képviseletük 
a teljesen eljelentéktelenedett Országgyűlésben, és nem is valami 
titokzatos, maguknál nagyobb hatalom érdekében szólaltak fel, ha-
nem azért, hogy legalább valamiféle minimumot tartsunk ebben az 
országban. Ez a minimum például az, hogy a legkiszolgáltatottabb 
helyzetben lévők problémáit  nem a szőnyeg alá seperjük, hanem se-
gítünk nekik. Azt egyelőre nem tudni, az emberek hirtelen látványos-
sá lett dühe hova csatornázható be, de az egyértelmű, hogy küldtek 
egy üzenetet: van még az országnak olyan része, ahol nem a más bőr-
színűek vagy megszokottól eltérő szexuális életet élők a probléma, 
hanem a tragikus állapotban lévő ellátórendszer, amelynek a jelentős 
részét minden forrást és támogatást kiszipolyozva hagyta az állam az 
önkormányzatokra. Ezt eddig is tudta mindenki, és ahogy láttuk, csak 
egy szikra kellett ahhoz, hogy sokan ennek jelét is adják.
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Önkormányzati hírek

A Samsung gödi akkumulátorgyára 2019 
és 2022 között 88 tonna magzatkárosító 
oldószert bocsátott ki, miközben a rákkeltő 
nehézfémek mennyisége is sokszorosan meg-
haladta a gyárban a határértéket – írta meg az 
Átlátszó. 

A lap szerint a súlyos szennyezést az 
elektródagyártás során használt mérgező szer-
ves oldószer, az N-metil-2-pirrolidon (NMP) 
okozta. Az anyag belégzése elsősorban terhes 
nőkre jelent veszélyt, vetélést is okozhat. A 
magzatkárosító oldószerből 2019 és 2022 kö-
zött 88 tonna került a levegőbe. A legnagyobb 
szennyezés 2021-ben történt, akkor több mint 
81 tonnát bocsátott ki a gyár. 

A Samsung mérései szerint a kibocsátás 
nem haladta meg az előírt határértéket, ennek 
azonban az az oka, hogy nem a jogszabályban 
előírt határértéket alkalmazták.

 De baj van a kibocsátott nehézfémekkel 
is: a 2023. júniusi mérések alapján a nikkel 
mennyisége 250-szer volt nagyobb a meg-
engedettnél. Emiatt a kormányhivatal tavaly 
kétszer is 10 millió forintos bírságot szabott 
ki a gyárra. Azért csak tízmilliót, mert ennyi a 
maximum, ami kiszabható. Az új jogszabályok 
értelmében csak március 1-től lehet akár száz-
millióra is büntetni a hasonló vétségeket.

 
Szinte kirabolták Gödöt 

A gödi különleges gazdasági övezet mintegy 
7 milliárd forintot termelt Pest megyének, 
miközben Göd mindössze 2 milliárd forintban 
részesült - írja a Magyar Narancs. A lap szerint 
a  hivatalos adatok jól szemléltetik, mekkora 
veszteség érte az agglomerációs települést: 
a Samsung SDI adóbevételeinek kevesebb, 
mint harmada folyt be 2023-ban.  Nemzeti 
Adó- és Vámhivatal (NAV) közzétette, hogy 
2023-ban összesen mennyi adóbevételt ter-
meltek az országban létrehozott övezetek. A 
szomszédos Gödön 2020-ban hoztak létre 
ilyen övezetet, ez pedig azt jelenti, hogy a 
városszéli Samsung SDI akkumulátorgyárból 
nem a város, hanem a megyei önkormányzat 
gazdagszik. Az ebből befolyó összeget hivata-
losan környező települések és civil szervezetek 
osztják szét, a gyakorlatban például a Vácon 
működő kormánypárti propagandát és több, 
a kormánynak kedves szervezetet finanszíroz-
nak belőle, miközben egyedül a gödi lakosok-
nak kell elviselni a gyárral járó zajt, port, fény-
szennyezést és persze a környezet károsítását.

 Gödöt tehát kis túlzással kirabolta a kor-
mány, ahogy tette ez egyébként több, jellem-
zően ellenzéki vezetésű várossal. Ezt különö-
sen annak fényében nyugtalanító látni, hogy 
nemrég fogadták el a város költségvetését: 
Szilágyi László korábbi alpolgármester be-
számolója alapján pedig a 8 milliárd forintos 
bevétel mellé majdnem 10 milliárd forint 
kiadás társul, és 2 milliárd forint kifizetésére 
csakis azért van lehetőség, mert hozzányúlnak 
a megtakarításokhoz. 

Érdemes megjegyezni, hogy ameddig a 
kormánypárti propagandára milliók jutnak a 
beszedett pénzből, addig Vác tényleges mű-
ködésére nemcsakhogy nem jut belőle, de 
fölöttébb ront a helyzeten: emlékezetes eset 
a tavaly év végi, amikor a gödi Samsung gyár 
Vác felé vezető szennyvízvezetéke sérült meg, 
ami a DMRV tisztítótelepére szállítja a gyár 
által előállított szennyvizet. A baleset miatt 
nemcsak egy út szakadt be, de egy ideig ivó-
víz-korlátozást is el kellett rendelni.

 
Kinek jó ez? 

Van tehát egy rendkívüli módon szennye-
ző, a magyar jogszabályokat is látványosan 
megkerülő üzem, amiben ráadásul jelentős 
részben külföldről hozott vendégmunkások 
dolgoznak, a gyár működése és környezet-
szennyezése a lakókat zavarja, az otthont adó 
település és környéke sem jár jól a gyárral. 
Akkor kinek jó ez? Az nyilvánvaló, hogy a vá-
ciak nem akarják, hiszen a városvezetés a saját 
maga által szervezett lakossági konzultáció 

88 tonna magzatkárosító oldószer 
került a levegőbe a Samsung gyárból

után jutott arra, hogy se a városba tervezett 
munkásszállókat, se az akkumulátorgyárakat 
nem látják szívesen, figyelve a lakosság igé-
nyeire. Ez az attitűd valószínűleg változni fog, 
ha a Fidesz-KDNP színeiben Imre Zsolt kerül 
a polgármesteri székbe: a politikus az egyéb-
ként épp Samsung-pénzből fenntartott 0627.
hu nevű kormányközeli portálnak fejtette ki a 
februárban tartott Váci Polgári Fórumon, hogy 
“Magyarország az akkumulátorgyárak nélkül 
egy olyan gazdasági potenciált veszítene, ami 
az ország működőképességét is veszélyeztet-
né”, a terhes nőkre veszélyes környezetszeny-
nyezés említésére pedig csak annyit mondott, 
demagóg.

A hírre gyorsan lépett Vác önkormányzata 
is: “10,2 kilométerre vagyunk légvonalban 
Gödtől, ezért azonnal intézkedtünk. Levelet ír-
tunk a Samsung SDI-nek és a Pest Megyei Kor-
mányhivatalnak is, hogy adjanak magyarázatot 
a megjelent adatokra, és kértük, bocsássák 
rendelkezésünkre a méréseket. Fontos, hogy 
tisztán lássunk, hiteles információ nélkül tájé-
kozódni sem lehet” - mondta Vác polgármes-
tere, Matkovich Ilona. A városvezető hozzátette, 
egy egész iparág terjeszkedésével nem tudnak 
szembemenni, de amit lehet, azt megteszi. 
“Nekem mint Vác polgármesterének a váciak 
biztonsága az első. Ezért sem lehet Vácon akk-
ugyár és új akkuipari beruházás. Tudnom kell, 
mi történt. Ha ilyen mértékű a környezetszeny-
nyezés, az mindenkinek árt. Mi nem leszünk 
különleges mérgezési övezet!” - jelentette ki.

Fekő Ádám

Vác már nemet mondott

Novemberben Vác önkormányzata konzultációt indított az akkugyárakhoz kap-
csolódó munkásszállókról és akkupari beruházásokról, akkor telefonon, online 
és személyesen kérdezték a váciakat, mit gondolnak a témában. A válasz szinte 
egységes volt, és új munkásszállókat, se  új akkuipari és egyéb, a környezetre 
veszélyt jelentő beruházásokat nem szeretnének, illetve  egyetértenek abban is, 
hogy meg kell erősíteni városunk közbiztonságát, több rendőrre van szükség a 
köztereinket.

A munkásszálló és akkuipari beruházás elutasítottsága elsöprő: a munkásszál-
lóra a váciak több mint 94 százaléka mondott neme, az akkuipari beruházásokra, 
az egyéb környezetre veszélyt jelentő üzemeket a váciak több mint 96 százaléka 
utasítja el, 80 százalék pedig több rendőrt szeretne látni a közterületeken. Az ön-
kormányzat kiemelte, hogy az eredmények ismeretében akarja vezetni a várost, 
akár a hasonló beruházásokat ennek ellenére támogató Fidesszel szemben is.
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A váciak a számok 
mögé tekinthettek 
Matkovich Ilona polgármesterrel történt be-
szélgetés során ismerkedhettek meg Vác 
polgárai a város idei költségvetésével. Az ese-
ményen nagy számú érdeklődő előtt lezajlott 
beszélgetésen elhangzott, hogy melyek voltak 
az elmúlt ciklus legfontosabb kihívásai.

A büdzsé főbb prioritásait ismertetve el-
hangzott: a közszolgáltatások és az intézmé-
nyek működési színvonalának megőrzése 
mellett a folyamatban lévő és tervezett beruhá-
zások megvalósítása a legfontosabb cél. A vá-
rosvezető hangsúlyozta továbbá: fontos feladat 
a szociális rendszer további fejlesztése az egyre 
többeket érintő megélhetési válság miatt.

„Minden év egy kicsit más volt ebben a 
ciklusban. Változatos évek vannak mögöttünk. 
Volt itt covid, de háború miatt elhúzódó infláci-
ós válság is” – mondta Matkovich Ilona.

A város költségvetési főösszege ebben az év-
ben 10,9 milliárd forint, amelyből beruházásra 
és felújításra mintegy 1,3 milliárd forint juthat. 
Ez az összeg 2020-ban még 419 millió forint 
volt, azaz mintegy háromszorosára emelkedett.

„2019-ben mínuszos költségvetést vettünk 
át az előző vezetéstől, így az első időszakban az 
éves büdzsé normalizálását tűztük ki célul” – je-

gyezte meg a polgármester.
A beszámoló alapján kiderült az is, hogy a 

működési bevételek 33,9%-a állami bevéte-
lekből származik, vagyis a költségvetés csupán 
egyharmada. Az adóbevételek több mint 51%-
ot tesznek ki a költségvetésben, míg az intéz-
ményi bevételek közel 12%-ot hoznak a város 
számára. Az idén 3,6 milliárd forint iparűzési 
adóra számíthat a város.

A beszélgetésben arra is kitértek, hogy 
évről évre szűkül az önkormányzatok moz-
gástere, hiszen az állam rengeteg bevételt 
vett el az önkormányzatoktól. Ilyen többek 
között a gépjárműadó, amelynek elvonása 
miatt mintegy 600 millió forinttól esett el 
Vác. A város szolidaritási adó címén több, 
mint 1 milliárd forintot fizet be a központi 
költségvetésbe. Fontos megjegyezni, hogy ez 
az összeg 2020-ban még csupán 151 millió 
forintra rúgott.

A szociális intézmények kapcsán  szóba ke-
rült, hogy 13 óvodát és 3 bölcsődét működtet 
a város, amelyekre közel 300 millió forintot 
fordítanak. Az Újhegyi úti és a Sirály úti óvo-
dák bővítésével 54 gyereknek jut több hely, 
de tavasszal megnyitják a Bauer utcai bölcső-

dét is, amely további 48 helyet jelent majd a 
városlakók számára.

A tavalyról áthúzódó és az idei évre terve-
zett fejlesztésekből kiderült, mire költ ebben 
az évben a város. Az önkormányzati lakások 
felújítására 477 millió forintot különítettek el, 
és több, mint 100 millió forintot költöttek a 
közelmúltban átadott új hajléktalanszállóra. 
Idén jut pénz a szérűskerti sportpálya kerí-
tésének helyreállítására, és befejeződhet a 
Szent István tér rekonstrukciója, valamint a 
Deákvári főtér, Naszály út és Negyvennyolca-
sok útja közötti útszakasz felújítása is.

„Összeszámoltam, hogy  2024-ig közel 
5 milliárd forint fejlesztést, beruházást haj-
tottunk végre Vácon. Szerintem a számok 
elmondják a valóságot. Érdemes megnézni, 
hogy kilenc év alatt, vagyis 2010 és 2019 
között milyen összegben történtek egy-egy 
évben beruházások. Óriási a különbség. Az 
idei költségvetés megalkotásánál megnéz-
tük, hogy 2018-ban mekkora összeget fordí-
tottak elődeink felújításra, és kiderült, hogy 
mi 2023-ban annak 74-szeresét költöttük Vác 
megújítására” – összegezte a városvezető.

Egy kérdésre válaszolva Matkovich Ilona 
azt is elmondta, hogy folyamatosan tartja a 
kapcsolatot a város fideszes országgyűlési 
képviselőjével, akit meghívnak majd a hama-
rosan átadásra kerülő Bauer utcai bölcsődébe 
is. Úgy gondolja, nem azon múlik a város  fej-
lődése, fejlesztése, hogy most kormánypárti 
vagy nem kormánypárti a vezetés.

Nagy Béla
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Gyaloglás, futás, kerékpározás, úszás. Néhány 
mozgásforma a 60-ból, amellyel teljesíteni le-
hetett a Millió lépés az iskoládért őszi kihívását. 
A feladat az Országos Kék Kör ötszöri megkerü-

lése, ami 10 ezer kilométer teljesítését jelenti.  
A Magyar Szervátültetettek Szövetsége által 
életre hívott kezdeményezésnek az eredeti cél-
ja, hogy mozgásra ösztönözzék az embereket. 

A városházán találkozott Matkovich Ilo-
na polgármester és Kiss Zsolt alpolgár-
mester a Magyar Öttusa Szövetség fő-
titkárával, Mizsér Attilával. A szervezet 
azzal kereste meg az önkormányzatot, 
hogy szeretne Vácon felállítani egy 12 
konténerből álló edzőtermet – írja az 
önkormányzat honlapja.

A korábbi egyeztetéseknek köszön-
hetően sikerült is helyszínt találni a lé-
tesítménynek, így már el is kezdődött a 
kivitelezés a váci stadion területén. Az 
engedélyeztetési eljárást a szövetség 
folytatja le, ezt követően vehetik birtok-
ba a sportolók.

A megbeszélésen jelen volt a város 
részéről Taskovics Andrea főépítész és 
Gulyás Zoltán, a Váci Sport Kft. ügyveze-
tője. Tószegi Andor elnök és fia Tószegi 
Márton a Váci Vízmű Sportegyesületet 
képviselték, melynek öttusa szakosz-
tálya lesz az egyik használója a komp-
lexumnak a Vác Városi Labdarúgó SE 
mellett.

Millió lépés a Váci 
Árpád Fejedelem 
Általános Iskoláért 

A Váci Árpád Fejedelem Általános Iskola ered-
ményesen vett részt a kihíváson, így a jutalmuk 
sem maradt el. 

Kedden a városházán írta alá a „Millió lépés 
az iskoládért” program megállapodási szerző-
dését Matkovich Ilona polgármester és a Váci 
Árpád Fejedelem Általános Iskola Diáksport 
Egyesületének vezetője, Frank Marianna.

A 2023-as Millió lépés az iskoládért őszi for-
dulóján ismét 100 szerencsés iskola juthatott 
1-1 millió forinthoz, melyet sportszervásárlásra 
fordíthattak, köztük volt az Árpád iskola is. A ki-
híváson több mint 60 féle mozgás végezhető, 
az applikáció ezeket lépésszámmá alakítja át.

Magasugró dombot vásároltunk, pingpon-
gasztalt, ütőket, röplabdákat, ugrálókötelet, 
és sorolhatnám tovább. Sajnos elég drágák a 
sporteszközök is, de azért igyekeztünk jól sáfár-
kodni, hogy minél több gyermek élvezhesse, 
hiszen itt arról volt szó, hogy a pedagógusok, 
a szülők és a diákok gyűjtötték szorgalmasan 
ezeket a pontokat, hogy sikeresek lehessünk – 
mondta az önkormányzattal kötött támogatási 
szerződés aláírása után Magyari József iskola-
igazgató.  

Az önkormányzat még az elmúlt évben 
döntött, hogy – csatlakozva a programhoz – tá-
mogatja a távot teljesítő váci iskolákat 300 ezer 
forinttal, melyből sporteszközöket szerezhet be 
az adott intézmény. 

Az Árpád iskolába jelenleg 535 gyermek 
jár, akik több mint 30 sportágban edzenek 
rendszeresen és indulnak versenyeken.

Konténer edzőterem épül a 
váci stadion területén
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Versekkel és dalokkal ünnepelték a haj-
léktalanellátás váci dolgozói annak az új 
épületnek az elkészültét, amiben február 
16-tól a fedélnélküli emberek ügyeivel 
foglalkoznak ezentúl. A polgármester arra 
emlékeztetett: az előző városvezetés jelöl-
te ki a Deákvár fasori helyszínt az ellátás 
kiegészítésére, a jelenlegi testület viszont 
úgy döntött, több pénzt ad az építkezéshez 
annak érdekében, hogy a belvárosi régi 
épületből egy modernebb és méltóbb in-
tézménybe helyezze át a hajléktalanellátá-
si feladatokat.

"Én azt gondolom, Vác város vezetése 
példaértékűen valósította meg az emlí-
tett bibliai idézetet azzal, hogy a legele-
settebbeknek adnak át a mai napon egy 
élhetőbb minőségibb környezetet. Ezúton 
szeretném megköszönni, hogy a szakma 
elképzelését, véleményét figyelembe vet-
ték a hajléktalanszálló kialakítása során, 
hogy hivatásunkat továbbra is gyakorolni 
tudjuk a mindennapokban."

A Humán Szolgáltató Központ vezetője 
szerint a manapság egyre ritkábban meg-

valósuló szándék, a jobb adni, mint kapni 
elve érvényesült abban a projektben, ami 
lehetővé tette, hogy a közel 20 éve üzeme-
lő, eredetileg nem a hajléktalanellátásra 
épített belvárosi ingatlanból, egy vado-

Végleg elköltözött 
a belvárosból a 
hajléktalanellátás

natúj épületbe lehet átköltöztetni a fedél 
nélkülieket. 

Matkovich Ilona polgármester kiemel-
te: az előző ciklusban arról döntött az ak-
kori városvezetés, hogy ide egy alkalmassá 
tett régi épületben átszervezik az ellátás 
egy részét, ők viszont pénzt rendeltek a 
felújításhoz annak érdekében, hogy egy 
helyen és méltóbb körülmények között 
működjön a hajléktalanszálló, az éjjeli me-
nedékhely és a nappali ellátás feladatköre.

"2019-ben itt egy meglehetősen le-
pusztult és elhanyagolt és félig elkészült 
beruházást találtunk amelynek elvégzett 
munkájáért ráadásul nem is fizetett sem-
mit az akkori önkormányzat. Így született 
meg az elhatározás, hogy marad a helyszín 
és hogy ne külső férőhelyként épüljön 
meg az az ingatlan, hanem teljes egészé-
ben helyezzük  át a hajléktalanellátást erre 
a telephelyre. Jó okunk volt erre, hiszen a 
Rákóczi téri korábbi szálló kapcsán, a tár-
sasházi környezet okán is komoly lakossági 
panaszok érkeztek az önkormányzathoz" - 
mondta Matkovich Ilona polgármester.

A polgármester hozzátette: az új épü-
lettel egy telken található az ellátó in-
tézmény székhelye, így munkavállalói 
oldalról is könnyebb és hatékonyabb a 
szálló ügyvitelének intézése. Az épület új, 
korszerű részei szeparálhatók, működése 
pedig energiatakarékos.

A polgármester végül gratulált a kivi-
telezőknek a minőségi munkákért, illetve 
köszönetet mondott minden önkormány-
zati dolgozónak, aki részt vett a  korszerű 
ellátás megvalósításában, majd Molnár 
Zsolt plébános áldotta meg a rászoruló 
emberek gondozását végző új épületet.
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Rozmaring Sándor 2019 októberében 
nyert képviselői mandátumot az Össze-
fogás Vác színeiben. A 10. sz., Deákvár 
egy részét, valamint Sejcét, Nyulast és 
Hermányt is magába foglaló válasz-
tókerület képviselőjének több mint 
négy év eltelt ötéves megbízáatásából. 
Ennek kapcsán kérdeztük  képviselői 
munkájáról, az elért eredményekről.

- Több mint négy éve, hogy képviselővé 
választották. Mire a legbüszkébb körzetében?

Választókerületem mintegy tíz négyzetki-
lométeren terül el, és közel 3000 választónak 
ad otthont. A választókerületben vannak lakó-
telepi emeletes házak éppúgy, mint kertvárosi 
családi és társasházak, de jelentős a külterületi 
övezetben élők száma is.

- Már megválasztásom előtt megfogalmaz-
tam azt a célt, hogy minden lakóövezetben az 
ott élőkkel közösen keressük a lehetőségeket 
és megoldásokat az életminőségük javítására. 
Több, mint 30 fórumon kértem ki a választók 
véleményét az őket érintő kérdésekben. Ezek 
a következő témák voltak: a laktanya területén 
történő fejlesztések, a Sas utca egyirányúsítá-
sa, a Dolmány utca, a Suba utca, a Kucsma utca 
pihenőövezetté történő átminősítése, utak, 
járdák felújításának kijelölése, közvilágítási 
pontok kijelölése, játszótér felújítása, a köz-
biztonság megerősítése, buszmenetrend és 
útvonal megváltoztatása, a Szegfű utcai parko-
lási helyzet. Törekedtem a kisebb közösségek 
gondjainak megismerésére, azok orvoslására 
is.

Kiemelt figyelmet fordítottam az egyedül 
élő idősekre, a gyermeküket egyedül nevelők-
re és a nehéz anyagi helyzetben élőkre, életre 
hívtam a választókerület „szociális gondosko-
dó hálózatát”. Ennek keretében rendszeresen 
élelmiszercsomagokkal, játékokkal, iskolai fel-
szereléssel és tűzifával segítjük a rászorulókat. 
Büszke vagyok arra, hogy ma már nagy létszá-
mú csapat támogatja a képviselői munkámat, 
és segítségükkel tudok egyensúlyt teremteni 
a választókerület eltérő adottságú lakóöveze-
teinek igényei között.

- A választások hajrájában mindenki tett 
ígéreteket. Hol tartanak a megvalósítások az 

Ön körzetében?
- Felújítottunk utakat, vízelvezető árkokat 

és közvilágítást, új játszóteret és buszvárókat 
építettünk. Megmentettük a deákvári kispos-
tát. Az elmúlt évek legnagyobb deákvári be-
ruházása valósult meg a Fürj utca teljes bur-
kolatcseréjével. 2×100 méter hosszan kapott 
új aszfaltburkolatot a Sejcei út a Présház utca 
és az Agyagbánya előtti legkritikusabb szaka-
szon.

A DDC Kft-vel kötött együttműködés kereté-
ben mintegy 2000 tonna bányakő felhaszná-
lásával 16 külterületi dűlő- és földút vált járha-
tóbbá. Kőszórásos technológiával újítottuk fel 
a Patakvölgyi utat, a Jóhegyi utat, a Borász ut-
cát, a Szarvasbogár utcát és a Kisgombás utcát. 
Rendszeressé tettük a választókerület kőszórt 
útjainak gépi és kézi karbantartását. A 2019 
őszén, a választókerület útjain megszámolt 
648 db-bal szemben jelenleg 30-40 kátyú vár 
kijavításra. A Gombás lakótelepről a SPAR Áru-
ház felé vezető balesetveszélyes járdaszakasz 
új aszfaltréteget kapott, a lépcsőfeljárók mellé 
pedig 4 db korlát épült. Hasonló felújításon 
esett át a Suba utca Gombási útra vezető lép-
csőfeljárója is.

Lakossági kérésre egyirányúsítással bizton-
ságosabbá vált a Sas utca közlekedése. Évti-
zedes hiányosságot pótoltunk a közel 50 db 
közlekedési- és utcanévtábla kihelyezésével. 
A választókerület valamennyi gyalogátkelő-
helyének felfestése megújult. Helyreállítottuk 
a Sejcei lakótelephez vezető vízelvezető árkot. 
Gépi ároktisztítással felújítottuk a Sejcei út 

melletti vízelvezető árkot 4 km hosszan, egy-
idejűleg a biztonságosabb közlekedés érdeké-
ben ezen a szakaszon kijavítottuk az útpadkát 
is.

Újra kialakíttattuk  a Csipkerózsa utcai és 
a Téglaház úti vízelvezető árkokat. A Sas utcai 
tömbbelsőben új, földalatti esővíz-elvezető 
csatorna épült, így megakadályozva a köze-
li társasházak alapjainak károsodását. Ezzel 
egyidőben a felszínen 21 db korszerű, gyep-
rácsos parkolóhelyet alakítottunk ki. A válasz-
tókerület lakótelepi övezetében kitakarítottuk, 
kátyúmentesítettük és felfestettük a parkoló-
helyeket.

Több hónapos tárgyalási és egyeztetési fo-
lyamatot követően a közelben élők számára 
újra parkolási lehetőséget biztosítunk a SPAR 
Áruház parkolójában. Felújíttattuk a Deákvári 
főút és a Radnóti út rozsdás kandelábereit, 4 
javíthatatlan, sérült kandelábert pedig kicse-
réltek.

Közvilágítást kapott a Sas utcai garázssor, és 
6 db szolár lámpát helyeztünk el  a Sas utcai 
tömbbelsőben. A külterületi Csipkerózsa ut-
cába 3 új szolár lámpa és további 7 db pedig 
más külterületi utakon segíti a biztonságos 
közlekedést. Megújult a Radnóti úti buszváró: 
városunkban elsőként a Radnótis diákok köz-
reműködésével kapott az épület egyedi arcu-
latot. Új, fedett buszvárók épültek a Gombási 
út 94. és a Deákvári főút 30. elé.

Választókerületünk leglátványosabb tavalyi 
beruházása a Deákvári főúti játszótér felújítása 
volt. A játszótéri élményt fokozza a szomszédos 
konténerre felfestett mesejelenet. Megszüle-
tett a megállapodás az Önkormányzat, a DDC 
Kft. és az ELMÜ között az Agyagbánya mellett 
élő családok biztonságos áramellátásáról. 
Folyik Hermány külterület áramellátásának 
bővítése, Nyulasban pedig befejeződött az 
áramszolgáltatás korszerűsítése. Javítottunk a 
közterületek és parkok állapotán, tisztaságán. 
Zöldebbé, virágosabbá vált a választókerület.

 Visszaállítottuk a Munkácsy park rég elvesz-
tett közpark jellegét: megújultak az utcabúto-
rok, gondozzuk a növényzetet, fákat ültettünk, 
szemét- és kutyaürülék-gyűjtő edényeket 
helyeztünk ki. A gyerekek birtokba vehették a 
focipályát, ahová focikapuk kerültek. Az elmúlt 

Közös útkeresés a választókkal a 
választókerület fejlődéséért

Képviselői interjú Rozmaring Sándorral



évben, kísérleti jelleggel, 100 m2-en beporzó-
barát mezei virágokat ültettünk. Rendszeressé 
tettük a választókerület zöldfelületeinek és 
fáinak gondozását. Választókerületünk új szín-
foltjaivá váltak a csomópontokban lévő, évsza-
konként megújuló virágszigetek. Büszkék va-
gyunk, hogy a „Virágos Vác 2023” versenyen 
a Dolmány utca egyedüliként érdemelte ki a 
„Vác Legvirágosabb Utcája” címet. Az éves vá-
rosi faültetések keretében lakossági közremű-
ködéssel a Munkácsy parkba, a Csipkerózsa 
utcába, a Gombási lakótelep tömbbelsőibe és 
a Deákvári főútra 44 db facsemetét ültettünk. 
8 db köztéri pad került a Gombási lakótelep 
tömbbelsőibe,

A Városfejlesztő Kft Köztisztasági ágazata új 
szolgáltatását a választókerületben tesztelte. 
Bevezettük a közterületek, a parkok, játszóte-
rek, buszvárók és kommunálishulladék-gyűjtő 
szigetek napi rendszerességű kézi takarítását, 
hulladékgyűjtését. Évente több alkalommal 
szerveztünk a lakossággal közös akciót az ille-
gális hulladéklerakatok felszámolására. Több 
száz m3 hulladéktól szabadítottuk meg Deák-
várt, a Naszályt és a választókörzethez tartozó 
egyéb külterületeket.

Bővítettük az önkormányzati intézmények 
eszközparkját. A választókerületben működő 
háziorvosi rendelő nagy értékű (1,5 millió 
Ft) EKG berendezéssel gyarapodott az önkor-
mányzat segítségével. 7 db új udvari játék 
került a Deákvári főúti óvodába és 3 db játék 
a Szegfű utcai bölcsőde udvarára.

- Nyáron ismét választanak a váci polgárok. 
Milyen tervekkel készül?

- A választókkal történt egyeztetés után a 
következő feladatokat tűztük magunk elé:

Már elkészültek a járdafelújítások költség-
tervei, eszerint sor kerülhet a Fürj utca Fitnesz 
park előtti járdaszakasz és a kis játszótér előtti 
járdaszakasz felújítására, a Gombási út 38/B. 
előtt 27 m2 járdaszakasz felújítására, a Radnóti 
út 15–21. előtt 234 m2 járdaszakasz aszfalto-
zására, a Radnóti út 2–28. előtt 210 m2 járda-
szakasz aszfaltozására. A Szélső sor 27 m2-es 
járdaszakaszának javítása történhet meg 
aszfaltozással. Járda épülhet járdalapokból a 
Gombási út 36/A-B. és a Fürj utca közötti 66 m 
hosszú szakaszon.

Útfelújításokat tervezünk a Sejcei úton, ki-
terjesztve azt a 2-es főút és a lakótelep közötti 
szakaszra, a DDC Kft-től kapott bányakővel a 
külterületi kőszórt utakon, a Téglaház úton kő-
szórásos technológiával.

Elkészültek a Fürj utca és a Deákvári főút új 
parkolóinak vázlattervei, ezek alapján a Fürj 
utcában 20 db új parkolóhely, Deákvári főút 
38. előtt 5 db parkolóhely, Deákvári főút-Sas 
utca-Fürj utca tömbbelsőben 30 férőhelyes, 
gyeprácsos parkolót alakítunk ki .

A Szegfű utcai lakók parkolási gondjainak 
enyhítésére képviselői előterjesztést nyújtot-
tam be. Újabb szolár lámpák kihelyezését ter-
vezzük a balesetveszélyes helyekre.

- Sokan csak a képviselő-testületi ülésekről 
ismerik, kizárólag a várossal kapcsolatos mun-
kájáról van információjuk. Ha néhány szóban 
be kellene mutatkoznia, mit emelne ki magá-
ról?

- Tősgyökeres deákvárinak vallom ma-

gam, bár csak hat éves korom óta élek Vácon, 
Deákváron. A DCM-lakótelep első magyar 
gyereke voltam, amikor 1961-ben családom-
mal ideköltöztünk. Az általánost a deákvári 
Petőfiben, a szakmunkásképzőt a Kiliánban 
végeztem, majd  a váci Lőwyben gépésztech-
nikus lettem . Gépész- és logisztikai mérnöki 
diplomát a gödöllői Szent István Egyetemen 
szereztem. Rendelkezem még további két fel-
sőfokú szakmai oklevéllel. Németországban 
éltem és dolgoztam három évet. Hazatérve a 
váci cementgyár egyik karbantartási vezetője 
lettem, vezetői pályafutásomat az amerikai 
MONDI cég váci zsákgyárának gyárigazgatója-
ként fejeztem be. Aktív nyugdíjasként, képvi-
selői feladataim mellett, az elmúlt két évben a 
Váci Városfejlesztő Kft. műszaki vezetői felada-
tait is ellátom. Reményeim szerint a lakosság 
megelégedésére végezzük munkánkat.

Három felnőtt, diplomás gyermekem és 
három csodás unokám van. Feleségem szak-
közgazdász, kereskedelmi bankban dolgozott, 
több bankfiók élén.

- Milyen hobbija van, mit csinál szabadide-
jében?

- Kevés szabadidőmben zenét hallgatok, 
koncertekre, színházba járunk. Sokat utazunk 
bel- és külföldre egyaránt, előnyben része-
sítjük a kulturális körutakat, városnézéseket. 
A történelem gyerekkorom óta foglalkoztat, 
gyakran olvasok és gyűjtök további ismerete-
ket e területen. Szívesen veszünk részt a hazai 
sör- és borkultúra megismerésében és nép-
szerűsítésében.

Eszes Ádám

Egy „merész” honpolgár a Rácz Pál utcai 
kukák mellé rakta le használt autógumija-
it, szám szerint tízet. Ezt több lakó jelezte 
a körzet képviselőjének, aki jelentette ezt 
a közterületfelügyeletnek. Mint Ferjancsics 
László alpolgármester a Váci Hírnöknek 
elmondta, ez az alsóvárosi kereszteződés 
is azon helyek közé tartozik, amelyet kez-
deményezésére már egy ideje térfigyelő 
kamera ellenőriz. Hozzátette: ez a városi 
rendszer ekkor is működött, a felvételek 
rendelkezésre állnak.

A gumik lerakójával szemben induló eljá-
rás vége büntetőtörvénykönyvbe ütköző cse-
lekedet megállapítása is lehet. Az valószínű, 
hogy az elkövetőnek többe fog ez kerülni, 
mintha a gumiabroncsokat az arra kijelölt 
helyen, a Deákvári fasoron található hulladé-
kudvarban adta volna le – ingyenesen.

Kamera rögzítette az illegális lerakást 
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Közélet

Imre Zsoltot választotta polgármester-jelöltnek a 
Fidesz és a KDNP váci szervezete. A két párt Face-
book-posztban jelentette be a döntést, ami alap-
ján visszatérhet a 2010 és 2019 közötti Fördős 
Attila-féle városvezetés maradványa.

A korábban két cikluson keresztül országgyű-
lési székben is ülő Imre Zsolt a 2006-os választási 
vereségét követően lépett hátrébb a politikától, 
akkor intézményvezetői feladatokkal bízták meg. 
Jelenleg a Dunakeszi Járási Hivatalt vezeti.  Mai 
szemmel a kormánypárttól szinte szokatlan ál-
láspontokat is vallott akkor, amikor migránsokat 
telepített volna az Esze Tamás laktanya területére.

„Kb. 500 fő elhelyezéséről lenne szó… Úgy 
gondolom, hogy a Belügyminisztériummal, ha 
erre befogadó szándék van, szerződést lehet köt-

ni a tábor működtetési idejére… Természetesen 
azért kérem a várost egy ilyen jellegű döntés 
támogatására, mert a menekültek közül többen 
rendelkeznek letelepedési engedéllyel is, akik 

Nem túlzás azt állítani, hogy Magyarország 
egyik legnagyobb botránya zajlott le február 
elejétől kezdve, amikor kiderült, hogy Novák 
Katalin köztársasági elnök egy olyan férfinak 
adott kegyelmet, aki a tíz gyermeket szexre 
kényszerítő bicskei gyermekotthon-igazga-
tónak segített eltussolni a pedofil bűncse-
lekményt.

K. Endrét a pápalátogatásra hivatkozva 
engedték szabadon, a botrány pedig azután 
robbant ki, hogy a 444.hu-hoz eljuttatták a 
Kúria közlönyét, amelyben az egyébként 
nem nyilvános kegyelem ténye szerepelt. A 
másodfokon is elítélt, fideszes kapcsolatok-
kal rendelkező K. Endre ugyanis a kegyelmi 
kérvényével párhuzamosan a jogerős ítéle-
tet is megtámadta, azonban a Kúriának in-
dokolnia kellett, hogy az időközben kegyel-
met kapott férfi ügyét miért nem tárgyalják. 
A botrány miatt lemondott Novák Katalin 
államfő, Varga Judit akkori igazságügyi mi-
niszter, de a kegyelmi kérvénnyel nyomuló, 
ezt el is ismerő egykori miniszter, Balog Zol-
tán megtartotta református püspöki székét.

Csend a Fidesznél
A Vác és Környéke írt először arról, hogy  az 
üggyel kapcsolatban nem hajlandó elhatá-
rolódni a váci Fidesz, ahogy a kormánypártok 
egyetlen hivatalos csatornáján sem lehetett 
hallani a tiltakozásról. Az oldal megkereste a 
munkásszállós Imre Zsoltot, Szabó Csabát és 
Rétvári Bencét is, de nem válaszoltak.

A kormánypárti politikusokat az ESTV is 
próbálta megszólaltatni, de a csatornának 
sem fejtették ki azt, hogy mit gondolnak a 
pártjukat érintő botrányról. Elhatárolódást 
annak ellenére sem tettek közzé, hogy több 
fideszes politikus is kifejtette a nyilvánosság 
előtt azt, hogy nem ért egyet a kegyelemmel.

Inotay Gergely alpolgármester (Össze-
fogás Vácért) is arra kérte a kormánypárti 
politikusokat, hogy hallassák hangjukat az 
ügyben, de hiába.

Mintha csak építészet lenne
A Fidesz-KDNP polgármesterjelöltje, Imre 
Zsolt Facebookon ugyan nem reagált konk-
rétan az ügyre, de a fideszes lemondásokra 
célozva megpróbálta egy építészeti szakkér-
déshez hasonlítani a pedofil elítélt bűnse-
gédjének szabadon engedését.

Szabó Csaba egy 22 évvel ezelőtti, bel-
ső körökben terjesztett, fénymásolt lappal 
próbálta párhuzamba állítani az ügyet. A 
Vác Online tulajdonosa az egyik képviselőt 
támadta volna egy olyan írással, amelynek 
nem is ő volt a szerzője az általa emlegetett 
lapban.

Eszes Ádám

Imre Zsolt lesz a Fidesz váci 
polgármester-jelöltje

nem csak tábor területén tartózkodnának” – fo-
galmazott akkor Imre Zsolt, aki jelenleg azért is 
támadja a város vezetését, mert nem az elkép-
zelésének megfelelően hasznosította a területet, 
pártja pedig jelenleg is témaként kezeli a Vácra 
telepítendő külföldi vendégmunkások kérdését, 
annak ellenére, hogy a városvezetés már meg-
akadályozta az Alsóvárosba és belvárosba terve-
zett munkásszállók üzemeltetését, amelyek főleg 
a környék finoman szólva sem megfelelő munka-
körülményeiről híres gyárait látnák el emberrel.

Imre Zsolt kisebb-nagyobb megszakításokkal 
több mint 20 éve dobja be a köztudatba a váci 
Duna-híd ügyét, jellemzően választások előtt, de 
emögött eddig nem volt komoly szándék: Szá-
doczki Imre Fidesz-elnök jelentette ki korábban, 
hogy 2021-ig érdemi munka a híd előkészítésé-
vel kapcsolatban nem történt. A hidat ígért Imré-
ék rendszeresen megpróbálják a felelősségüket 
a váci városvezetésre hárítani. (Fotó: Imre Zsolt/
Facebook)

Eszes Ádám

Nem határolódik el a pedof ilsegítő nevelő 
szabadon engedésétől a váci Fidesz-KDNP



Váci Hírnök              11

Közélet Közélet

Bizakodva várja 
a tavaszt a Vác 
VLSE
Szezon előtti szurkolói ankétot tartott a 
Pest vármegye első osztályában játszó Vác 
VLSE. A tájékoztatón részt vett Iványi Károly 
elnök, Kovács Péter vezetőedző és Herédi 
Attila szakmai igazgató.

Iványi Károly elnök szerint az őszi sze-
zon nem úgy alakult, ahogy szerették vol-
na, de jelezte, hogy töretlenül bízik Kovács 
Péterben és Burzi Attilában.

„A télen vérfrissítés zajlott a keretben. 
Öt játékost is igazoltunk annak érdekében, 
hogy a tavasz jobban teljen a csapat szá-
mára. Szerencsére egyre több támogatónk 
is akad, amelynek köszönhetően az anyagi 
lehetőségeink is javultak.”

Hozzátette, hogy a műfüves pálya 2017 
óta húzódó ügye hamarosan megoldód-
hat. A focipályát reményeik szerint június 
végéig átadják. Ezen felül a pálya melletti 
kerítést is hamarosan felújítják. Fontos cél-
ként tűzték ki a világítótestek rekonstruk-
cióját, illetve az egész környezet zártabbá 
tételét.

A jövőben a mérkőzések látogatásához 
egy 700 forintos támogatói jegyet lehet majd 
megvásárolni, de a hölgyek és a diákok szá-
mára ez továbbra is ingyenes lesz.

Kovács Péter vezetőedző elmondta, na-
gyon örült annak, hogy sikerült bővíteni és 
erősíteni a keretet. A klub öt korábbi játékosát 
igazolta le Balogh Balázs, Dömök Enrikó, Tóth 
Nándor, Nagy Zoltán és Vén Botond szemé-
lyében.

„Az ősszel sajnos a tizenötödik helyen vé-
geztünk. A meccsek képe alapján sajnos lehet, 
hogy még egy kicsit többet vártunk a srácok-
tól, mint amit az adott körülmények között ki-
hoztak magukból. Többször is az utolsó pilla-
natokban csúszott ki a kezünkből a mérkőzés. 
Ezért volt szükség rutinosabb játékosokra.”

A tréner kiemelte, hogy a téli felkészülés a 
körülményekhez képest nagyon jól sikerült, 
így bizakodva várják a szezonkezdetet, amikor 
majd a Biatorbágy lesz az ellenfél.

„Az új játékosok a személyiségükkel és 
a munkamoráljukkal is erősítik a csapatot. 
Szemmel láthatóan jóval pörgősebbek lettek 
az edzések. Ők olyan emberek, akik a kiélezett 
helyzetekben is a csapat vezéreivé tudnak 
válni.”

Nagy Béla

A Fidesz nem akar vitázni az eutanáziá-
ról, annak ellenére, hogy azt korábban Rét-
vári Bence államtitkár, Vác országgyűlési 
választókerületének képviselője megígér-
te. Erről Rétvári tájékoztatta írásban Bedő 
Dávidot, a Momentum frakcióvezető-he-
lyettesét.

 Bedő ezzel kapcsolatban a Facebookon 
azt írta: „Mi népszavazást szeretnénk, és 
folytatni a társadalmi párbeszédet. Ezért 
hívtam vitára januárban Rétvári Bence 
miniszterhelyettest, aki korábban egy 
Tranzit-vitán azt mondta, szívesen kiállna 
ellenem újra. Nem tartotta viszont a sza-
vát, szerinte a kormány már ismertette 
az álláspontját, nincs értelme a vitának. 
A megszokott cinikus választ kaptam, és 
lesöpörték az asztalról a vita lehetőségét." 

A Momentum politikusa szerint azon-
ban nem lenne jobb alkalom a vitára, hi-
szen az ország   Karsai Dániel munkájának 

köszönhetően megismerkedhetett egy 
nagyon súlyos kérdéssel.

 „Nem fogjuk feladni a harcot, küzdünk 
tovább az aktív eutanázia legalizálásáért. 
Én pedig továbbra nyitott vagyok a vitára. 
Rétvári Bencén múlik, hogy mikor veszi a 
bátorságot hozzá" – zárja Bedő. 

Rétvári a már nemzetközileg tárgyalt 
ügyben nem akarta ismertetni a kormány-
párti álláspontot: mint ismert, Karsai Dáni-
el, halálos beteg alkotmányjogász el akar-
ja érni, hogy a hozzá hasonló, rengeteget 
szenvedő, halálra váró betegek esetében 
legalizálja a kormány az eutanáziát, mert 
még ez is több méltósággal jár, mint az, 
ami rá és a hozzá hasonlóan ALS-beteg-
séggel küszködőkre vár. A kormány egyál-
talán nem hajlandó meghallgatni az alkot-
mányjogász érveit, és ezek szerint Rétvári 
sem tartja fontosnak a vitát.

Fekő Ádám

A váci választókerület országgyűlési 
képviselőjéhez fordultak segítségért a 
törökhegyi, illetve a mogyoródi lakó-
park károsultjai. Az előszerződéseket 
ellenjegyző ügyvéd, Néveri István a 
kezdetektől azt állítja, semmi köze ninc 
s kialakult helyzethez, de úgy tűnik, 
a Fidesz államtitkáraként is dolgozó 
Rétvári Bence sem lesz ebben partner, 
ugyanis nem reagált a lakosság meg-
keresésére. Próbálták volna megtenni 
személyesen is, úgyhogy elmentek a 
képviselő által védnökölt Váci Polgári 
Estre, de mint kiderült, nem tudták át-
adni a 12 pontos petíciójukat, Rétvári 
ugyanis egyszerűen nem jelent meg a 
saját eseményén.

Az egyre dagadó botrány egyelőre 
úgy tűnik, kellemetlen téma Vác kor-
mánypárthoz közel álló embereinek: 
bár született arról ígéret, hogy majd 
valaki legalább szóba áll velük, egye-
lőre ez az oldal hallgat. Hallgat Néveri 
is, aki a befejezetlen lakásokat maga 
után hagyó, a megrendelőktől viszont 
előleget felvett cég ügyvédje volt. Az 

ügyvéd, egykori polgármesterjelölt 
korábban a Váci Hírnök kérdésére azt 
állította, hogy csak a szerződéseket 
szerkesztette a 121 károsultat tömö-
rítő ügyben. A megszólaló károsultak 
viszont azt állítják, hogy valamennyi 
előszerződést ő jegyezte ellen és az a 
nyilvánosan elérhető dokumentumok-
ból kiderült, hogy a Fokos utcai telek 
Néveri tulajdonában állt, mielőtt a kivi-
telező Smith & Tóth Kft. megvásárolta.

A pénzeket felvett cégnél összesen 
300 millió forint ragadt bent, a bot-
ránynak pedig 121 károsultja van, te-
hát ennyien várják azt, hogy legalább 
meghallgassák őket a kormány oldalá-
ról.

Az ellenzék a maga eszközeivel pró-
bálta felhívni a figyelmet a botrányra, 
de sokra nem jutottak: az Építési és 
Közlekedési Minisztérium a DK-s Va-
dai Ágnes váci lakópark károsultjaival 
kapcsolatos írásbeli kérdésére csak azt 
válaszolta, “(…az) ügynek építésjogi 
vonatkozásai nincsenek.”

Fekő Ádám

Rétvári Bence inkább 
mégis csendben marad

121 károsult vár magyarázatot
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Ezrek haladnak el nap mint nap a Széchenyi utca 
és a buszpályaudvar közötti Márvány, vagy hiva-
talos nevén Szent István téren, de vajon hányan 
ismerik a központjában álló zászlós nőalakokat, 
a Béke-szobrot?

Vácnak számos, nagyon is szem előtt lévő, 
ám mégis alig ismert részlete van, az egyik kö-
zülük az egykori felszabadulás emlékmű. A je-
lenleg felújítás alatt álló belvárosi téren egy jó 
méteres kőtalapzaton két nőalak áll, kezükben 
a leiratok szerint zászlók. Első pillantásra talán 
inkább transzparenseknek vagy pajzsoknak tűn-
nek, hiszen a tartórudak középen állnak, a lobo-
gók pedig statikusak, de közelebb érve könnyű 
észrevenni, hogy betűk és ábrák díszítik a kőből 
megformált felületeket, és a lényeg, hogy a höl-
gyek valamit hirdetnek.

A szobor története jól dokumentált. Az 1975. 
április 3-i avatásáról így számolt be a Pest Me-
gyei Hírlap:

„A most felavatásra kerülő felszabadulási 
emlékmű, Somogyi József Kossuth-díjas szob-
rászművész alkotása, hűen fejezi ki a város la-
kóinak háláját és tiszteletét felszabadítóink, a 
hős szovjet emberek iránt. És ez az emlékmű jól 
példázza azt is: megkülönböztetett jelentőséget 
tulajdonítunk a Szovjetunióhoz fűződő mély és 
megbonthatatlan testvéri barátságunk szünte-
len erősítésének.”

A köztéri műalkotás avatásának apropóját 
tehát a felszabadulás 30. évfordulója, illetve Vác 
várossá nyilvánításának 900. évfordulója adta 
(pontosabban Vác első okleveles említésének 
évfordulója volt). A dupla jubileum alkalmából 
heteken át tartó ünnepségsorozatot rendeztek a 
városban: ifjúsági kórustalálkozóval, úttörőzene-
kari fesztivállal, egészségnevelési, pedagógiai 
és vendéglátóipari napokkal.

„A hónap végén rendezik a váci vendéglátó-
ipari napokat. A cukrásztermékeket a Margaréta 
presszóban mutatják be. Magyaros vacsorát ren-
deznek fővárosi művészek közreműködésével a 
Kőkapu vendéglőben, előadás hangzik el a kor-
szerű táplálkozásról és divatbemutatóval egy-
bekötött műsoros estet hirdet a Fehér Galamb 
étterem. A legkisebbek bábműsort nézhetnek 
meg a Duna presszóban.” Pest Megyei Hírlap, 
1975. április 3.

       A tér neve az avatás pillanatában: Sza-

badság tér. A váci levéltár adatai szerint 1825-
ben Szent István tér, 1888 előtt a vásártér része 
(Külső sor néven), 1888-tól Erzsébet tér, majd 
Eötvös tér. 1944-ben a terület egy rettenetes 
esemény színtere: a váci gettó melletti gyűjtőtér, 
ahonnan közel 2000 embert vagoníroztak be. 
1948-tól az áldozatokra emlékezve Elhurcoltak 
tere lett. A tér egy jelentős átalakítás után 1975-
ben  kapta a Szabadság tér nevet, legelső elne-
vezése, a ma is érvényes Szent István tér pedig 
1991-ben vált ismét hivatalossá. 1951-52-ben 
33 DCM lakás épült fel a téren, 1971-ben pedig 
elkészült a 116 lakásos épülettömb, illetve a „to-
ronyház”, majd 1973-ban a toronyház mögötti 
házsor.

A város 1968-69-ben pályázati felhívást 
tett közzé felszabadulási emlékmű alkotására, 
mely eredménytelenül zárult. Somogyi József 
(1916-1993) Kossuth- és Munkácsy-díjas szob-
rászművész 1970-ben vállalta a bronzszobor 
elkészítését. 

1971 és 1975 között új tervek születtek a 
tér használatára, melyek szerint politikai ese-

mények központi színterének szánták, ahová 
évente kétszer, április 4-én és november 7-én 
6-8 ezer (!) embert vártak.

1972-ben a felszabadulási emlékmű elhe-
lyezésére más helyszínek is számításba jöttek: 
Földváry tér, Damjanich tér, Géza király tér, az 
épülő művelődési ház, illetve a Konstantin tér.

1974-ben Tóth Dezső elkészítette a tér rende-
zési tervét. Az új dísztér avatását összekapcsolták 
a kettős jubileummal.

Így jutunk el 1975. április 3-ig. A szobrot 14 
órakor leplezték le, ahol Arató András, az MSZMP 
Pest Megyei Bizottságának titkára mondta el ün-
nepi beszédét a testvérmegyéből érkező omszki 
szovjet delegáció jelenlétében.

Ebben a korban debütált tehát a ma Bé-
ke-szoborként ismert műalkotás. Napjainkban 
használt nevét közérthető szimbólumrendszere 
adja, melyről 1975 márciusában Philipp Claris-
se adott művészettörténeti szakleírást. Eszerint: 
„A két fiatal nőalak, az ifjúság mindig a békét, 
az építést, a béke világmozgalmat jelképezi, 
egy jellegzetesen második világháború utáni 
történelmi folyamat képi megfelelője. A három 
(valójában négy - a szerk.) zászlón megjelenő 
jelképek tovább mélyítik ugyanezt a jelentést, 
a soknyelvű béke-felirat (magyar, orosz, latin, 
német, angol, latin – a szerk.), a békegalambok.” 
A harmadik zászlón jelentős történelmi esemé-
nyek évszámai sorakoznak: 1514, 1848, 1919, 
1945, a negyedik zászlón: 1944. december 8., 
Vác felszabadulásának dátuma.

A Somogyi József által elkészített szobor és a 
megújult tér 1975 után különösen kedvelt volt: 
kulturális programoknak adott otthont, de talap-
zatánál zajlottak a KISZ-fogadalomtételek, sőt a 
KISZ-tagok az esküvői fotóikat is itt készítették el.

Ismerve a szobor keletkezésének idejét és a 
korszakot, érzékelhető, hogy erősen kötődik a le-
tűnt szocialista korszak ideológiájához. A (világ)
béke azonban önmagában mindig jó üzenet, ha 
sikerülne feloldani a paradoxont: „harcolunk a 
békéért”.  A történelem azonban már csak ilyen, 
hazánk esetében pedig a Béke-szobor közel 50 
évét felölelő időszak különösen fordulatos.  A 
Márvány tér hamarosan megújul, a szobor to-
vábbra is állja a viharokat régi helyén, és hirdeti 
a békét.

Michalik Judit

Zászlós nők, csillagok és galambok a 
történelem viharaiban: 
a váci Béke-szobor története
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Reneszánsz emlékévre készül Vác, mely-
nek keretében időszaki kiállítások, gaszt-
ronómiai programok, hagyományőrző be-
mutatók és előadások mutatják majd be 
a korszak jellegzetességeit. A rendhagyó 
eseménysorozatról a főszervezőt, Fehérvá-
riné Tóth Helgát, a Tragor Ignác Múzeum 
igazgatóját kérdeztük.

 - Vác barokk városként él a köztudatban. 
Kiemelt látványosságai, mint a Diadalív, a 
főtéri épületek jelentős része vagy a Kő-
szentes híd is a 18.  században épültek. 
Hogyan kapcsolódik Vác Magyarország re-
neszánsz virágkorához?

- A város 15. századi arcát valóban 
sokkal kevesebben ismerik, a hazai re-
neszánszot elsősorban Mátyás király és 

Beatrix királyné budai palotájához, illetve 
Visegrádhoz kötik. Vác azonban, ha lehet 
így fogalmazni, nem sokban maradt el a 
két nagy központtól. A későbbi hadi ese-
mények miatt viszont szinte minden ak-
kori váci építmény és emlék a földdel vált 
egyenlővé.

 - Mi adja az emlékév apropóját?
 - Vác reneszánsz korszakának meg-

határozó alakja Báthori Miklós püspök 
volt, akit 550 évvel ezelőtt iktattak be 
hivatalába. Tanulmányait Itália legjobb 
egyetemein végezte, és az ott megszer-
zett műveltség egész életére hatással 
volt. 1474-től 1506-ban bekövetkezett 

haláláig volt a váci egyházmegye püs-
pöke, ez idő alatt itáliai kapcsolatait is 
megmozgatva alakított ki egy virágzó, 
Mátyás király udvarával is vetekedő hu-
manista székhelyet, amely a művészetek 
és a tudományok fellegvára volt. Kiváló 
szobrászokat, kőfaragókat, festőket, épí-
tészeket hívott Vácra, akikkel újjáépíttet-
te a palotát és a székesegyházat.  A belső 
tereket gyönyörű, reneszánsz szobrok-
kal, domborművekkel és padlótéglákkal 
díszítették. A meghívott mesterek irányí-
tásával halastavakat, függőkerteket is 
kialakítottak.

 - Mi maradt meg a munkásságából, 
mit lehet ma megmutatni?

- Nagyon kevés a kézzelfogható rene-

szánsz örökség Vácon, de ez nem jelenti 
azt, hogy ne lehetne látványosan és hi-
telesen ábrázolni a kort. Kiemelkedő je-
lentőségűek a váci balusztrádtöredékek: 
a hagyomány úgy tartja, a 18. században 
elkészült és ma is álló székesegyházban 
beépített, szentélykorlátként funkcio-
náló reneszánsz balusztrádosztók is a 
váci várból kerültek elő. A biztosan ása-
tásokból származó és múzeumunkban 
őrzött töredékek azonban részleteikben 
eltérnek ezektől, ezáltal a székesegyházi 
darabok származása kérdésessé vált. A 
váci múzeum gyűjteményében találha-
tóak eredeti, reneszánsz kőfaragványok 

és padlótéglák, edények, pénzérmék, 
használati tárgyak, de az emlékévhez 
kapcsolódó A reneszánsz sárkány – Bát-
hori Miklós és kora címet viselő történeti 
kiállításhoz Visegrádról és Diósgyőrből 
is kölcsönzünk olyan műtárgyakat és 
enteriőröket, amelyek segítenek átfogó 
képet adni Vác reneszánsz virágkoráról.

 - Hogy kapcsolódik az ünnephez a 
sárkány? 

- Báthori Miklós a szerteágazó Báthori 
dinasztia ún. ecsedi ágának a tagja, és 
felmenőihez hasonlóan az ő címerében is 
megjelenik a legendás sárkány. A történet 
szerint az ország keleti felében lévő ecse-
di láp mocsarában egy sárkány lakozott. 
Szent István királyunk (1000/1001-1038) 
idején történhetett, hogy a család egyik 
ősének tartott Opos nevű vitéz legyőzte 
a láp sárkányát, és tettének bizonyságául 
kitörte a sárkány három fogát.  A király a 
vitézt e tettéért méltón megjutalmazta. 
A legenda szerint tehát ebből a három 
sárkányfogból alakult ki a Báthori család 
sárkányos címere.

 - Milyen programokra számíthatunk az 
emlékév folyamán?

 - A már említett régészeti, időszaki kiál-
lítás mellett egy képzőművészeti tárlattal 
is készülünk. Pályázatot hirdettünk Rene-
szánsz – Újjászületés 2024 címmel, mely-
re friss alkotásokat vártunk március 3-ig. A 
zsűri által beválogatott munkákat március 
9-től a Pannónia Házban állítjuk majd ki. 
Az emlékév központi rendezvénye a 2024. 
április 13-14-re meghirdetett Reneszánsz 
Napok, melynek célja, hogy életre keltsük 
Báthori Miklós reneszánsz világát tánco-
sokkal, hagyományőrző egyesületek által 
megelevenített korabeli mesterekkel, 
vívókkal és tudós elmékkel, korhű vásári 
forgataggal, kézműves foglalkozásokkal, 
zenével és kóstolóval. A két nap kereté-
ben marionett bábjáték és zenetörténeti 
stand-up is várja az érdeklődőket. Az év to-
vábbi részében tudományos konferencia 
és ismeretterjesztő előadások, reneszánsz 
koncert és jelmezverseny szerepel a prog-
ramban.

- Hol tájékozódhatnak az érdeklődők a 
részletekről?

- A reneszánsz sárkány éve – Báthori 550 
évforduló eseményeit megtalálják a váci 
programfüzetben, a városi weboldalakon, 
így a muzeumvac.hu, vagy a visitvac.hu 
oldalon is, illetve a közösségi médiában 
is friss információkkal szolgálunk majd az 
aktualitásokról.

Michalik Judit

Reneszánsz emlékévre 
készül Vác

A reneszánsz sárkány kiállítás egyik darabja



16                 Váci Hírnök

Kultúra

Békéscsaba után Zalaegerszegen mu-
tatják be a világhírűvé vált váci mú-
miákat. Február 15-én a zalaegerszegi 
Mindszentyneum látogatóközpontban 
megnyílt a Magyar Természettudomá-
nyi Múzeum és a Tragor Ignác Múzeum 
közös vándorkiállítása – írja az intéz-
mény közleményében.

A kiállításmegnyitón többek közt Ha-
vasi Bálint, a Zalaegerszegi Múzeumok 

Igazgatóságának főigazgatója köszön-
tötte a vendégeket, majd Fehérváriné 
Tóth Helga, a Tragor Ignác Múzeum 
igazgatója beszélt a váci feltárás és a 
leletanyag fontosságáról. A kiállítást 
Bernert Zsolt, az MTM főigazgatója nyi-
totta meg, aki maga is antropológus, 
így jól ismeri a váci múmiákat, a velük 
kapcsolatos kutatásokat. A megnyitó 
után Zomborka Márta, a váci múzeum 

Vendégségben a váci múmiák
szakértője tartott tárlatvezetést az ér-
deklődőknek.

A több eredeti múmiát és egyedi 
audiovizuális technikát is magába fog-
laló kiállítás a világon egyedülálló váci 
leletegyüttes feltárásának a történetét, 
a múmiák saját, személyes történeteit 
és a múmiák természettudományos 
módszerekkel való vizsgálatának ered-
ményeit meséli el.

A kiállításon a kriptarekonstrukció, a 
falakon és az üvegkoporsó alakú vitri-
neken elhelyezett információk segítik 
a látogatót abban, hogy elképzelje és 
átélhesse, milyen körülmények között 
élhettek a 18-19. századbeli Vác lakói. 
A látogató emellett részese lehet a mú-
miák vizsgálatának.

A Magyar Természettudományi Mú-
zeum embertani kiállítása, a két múze-
um együttműködésének köszönhetően 
a Tragor Ignác Múzeum kriptafeltárás-
ból származó eredeti tárgyaival (rózsa-
füzérek, feszületek, koporsótáblák, vi-
seleti darabok, stb.) egészül ki.

A zalaegerszegi Mindszentyneum 
modern épületében szeptember végé-
ig látható a Rejtélyek, sorsok, múmiák 
kiállítás. forrás: Vác.hu/önkormányzat

Álmok útján – DDC ösztöndíjjal
A tehetség korán megmutatja magát, azonban a kivételes képesség 
önmagában kevés: a sikerhez rengeteg munka, áldozat, kitartás és 
szorgalom is szükséges. A Duna-Dráva Cement Kft. (DDC) ezért tartja 
kiemelten fontosnak és támogatja idén 20. alkalommal azokat a Váci 
Cementgyár környékén élő diákokat, akik már fiatalon átlag feletti tel-
jesítményt nyújtanak és kimagasló eredményeket érnek el. 

Ifjú zenészek, sportolók, tudósok, akik az iskola mellett és után is 
tovább „dolgoznak”, hogy álmaikat megvalósítsák. Alkotnak, edze-
nek, tanulnak – az átlagnál többet. Példaképek, akiknek az eredmé-
nyeire mindannyian büszkék lehetünk. Ezt a munkát, erőfeszítést és 
hozzáállást elismerésre méltónak tartja a DDC. 

A „Duna-Dráva a Tehetségekért” ösztöndíjprogram kiválasztott di-
ákjainak az építőipari vállalat Ifjúsági és Innovációs Alapítványa 10 hónapon keresztül biztosít támogatást; az általános iskolá-
sok számára havonta 8.000 forintot, a középiskolások számára 10.000 forintot. A váci térségben idén 25 általános iskolás és 18 
középiskolás diák vehette át ösztöndíjáról szóló oklevelét a vállalat elnök-vezérigazgatójától, Szilágyi Zsolttól.

A DDC a kezdetektől az ilyen és ehhez hasonló álmok megvalósulását kívánja elősegíteni ösztöndíjprogramjával, amelynek 
keretében eddig összesen már csaknem 120 millió forinttal támogatta a váci és a beremendi régió 1.525 tehetséges tanulóját.

Az ösztöndíjprogram egyik támogatott diákja a 2023/2024. évi tanévben Burik Anna 11. osztályos tanuló, aki immár 12 éve 
az úszás szerelmese. A Váci SZC I. Géza Király Közgazdasági Technikum tanulója számára a sport nemcsak 
egy hobbi, sokkal több annál. A szülei által ismerhette meg az úszást; ők voltak azok, akik először elvitték 
úszóedzésre. A sport pedig azóta is az élete szerves részét képezi, hiszen a 12 éves úszó múltja során szinte 
egyetlen edzést sem hagyott ki.

Burik Annának - az úszás mellett - természetesen a tanulmányait illetően is megvannak a céljai, amelyről 
a QR-kódra kattinva hallható interjúban mesél bővebben. (x)
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A HÓNAP FOTÓJA

Katona Lajos Városi Könyvtár: Vác, 
Budapesti főút 37. - Tel.: 06-27-311-335, 316-335, 319-262 - Olvasószolgálat: 06-30-
870-2899- Gyermekkönyvtár: 06-30-870-2900 - Email: klvk@konyvtar.vac.hu -Hosz-
szabbítás: kolcsonzo@konyvtar.vac.hu, gyermekkonyvtar@konyvtar.vac.hu

A HÓNAP KÖNYVE - a Katona Lajos Városi Könyvtár ajánlója

Kovács Bálint: Vágták volna le
Aki szereti a lélek mélyére ásó, lelki 
problémák gyökerét kereső témákat, an-
nak nagyon ajánlom ezt a regényt.

Már a tartalmát, vagy a rejtélyes címet 
olvasva késztetést érzünk, hogy olvassuk 
el, mi is ez. Mit kellett volna levágni…? 
Elég hátborzongatóan hangzik. 

Zsófi nem képes senki érintését elvisel-
ni. Ha bárki hozzáér – akár gyengéden is – 
úgy ugrik félre, mintha megégették volna. 
Kíváncsivá válunk, hogy mi is lehet ennek 
az oka, hiszen az emberi érintés, ölelés 
lételemünk, és normális esetben jólesik. 
Főhősünknek viszont maga a pokol.

Itt is megjelenik az a patthelyzet, hogy 
a pszichológus segítségével sem jutnak 
egyről a kettőre. Aztán végre a terápiák so-
rán előbukkan egy gyerekkori emlék, ami 
elég riasztó még egy felnőttnek is, nem-
hogy egy kisgyereknek. Mégis úgy érez-
zük, itt még mindig nem kerek a történet, 
mert önmagában egy levágott emberi kar 
megtalálása nem tűnik elég indoknak a 
lány furcsa viselkedésére, akármennyire 
is borzalmas, talán ez még feldolgozható. 
Egyelőre az sem segít sokat, hogy a kar 
tulajdonosa, egy idős úr elmeséli a karja 
levágásához vezető történéseket.

A történet utolsó lapjain aztán meg-
érkezik a keserű „csattanó”, amiből már 
mindent megértünk.

Mikesné Kovács Andrea

Nagy Gábor fotója
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Gyógyszertári ügyelet

A - Deákvári Gyógyszertár: Vác, Deákvári főtér 30., 06 - 27/510-805;
B - Központi Gyógyszertár: Vác, dr. Csányi L. krt. 46., 06-27/501-630; 
C - Vácz Remete Gyógyszertár: Vác, Magyar u. 3., 06-27/305-997; 
D - Gyöngyvirág Gyógyszertár: Vác, Széchenyi u. 3., 06-27/303-343; 
E - Kisváci Szent Gellért Gyógyszertár: Vác, Papp Béla u. 10., 06-27/306-190; 
F - Váci Levendula Gyógyszertár: Vác, Sas u. 1/a., 06-27/301-367; 
G - Benu Gyógyszertár Vác:  Vác, Zrinyi u. 9., 06-27/501-385; 
H - Fekete Kígyó Gyógyszertár: Vác, Széchenyi u. 37., 06-27/312-338; 
I   - Alsóvárosi Gyógyszertár: Vác, Zöldfa u. 25., 06-27/311-157 

Anyakönyvi hírek

FOGORVOSI ÜGYELET: A váci és Vác körzeti 
hétvégi fogászati ügyeletek megszűntek! 

Legközelebbi ingyenes ügyelet: Budapest, VIII. 
ker. Szentkirályi u. 40.
Tel.: 06-1-317-6600

HÁZIORVOSI ÜGYELET: minden esetben 
ELŐSZÖR hívja a 1830-as telefonszámot! 
Hétköznap 16-22 óra között és hétvégén, illetve 

ünnepnapokon 8-14 óráig háziorvosi ügyelet 
működik Vácon. 22 és 8 óra között, illetve 
hétvégén, valamint ünnepnapokon 14 óra 
után a mentőszolgálat működtet sürgősségi 
ügyeletet, ahol háziorvosi vagy mentőtiszti,  
sürgősségi ellátást kaphat. A felnőtt ellátás a Váci 
Mentőállomáson történik: Vác, Mentős köz 1. A 
gyermekeket a szakrendelő 2. emeletén (R243) 
látják el: Vác, Argentin Döme tér 1-3.
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Vácott született váci lakosok: 
Petyerák Gábor és Maring Szandra gyermeke, Rozina, Czang 
Sándor és Gebler Renáta Mirtill gyermeke, Zora Szofia, Bacsa 
Krisztián és Jáger Vivien gyermeke, Kevin, Király Balázs Fe-
renc és Sipos Adél gyermeke, Balázs Botond,  Kovács Imre és 
Császár Fruzsina Anna gyermeke, Zétény, Horváth Martin és 
Szunyog Alexandra gyermeke, Szófia Valentina, Mester Zsolt 
és Papp Szabina Luca gyermeke, Barnabás, Makovics Zoltán 
és Zsohár Noémi gyermeke, Énok, Kun Béla és Fazekas Betti-
na gyermeke, Emília Bettina.

Házasságot kötött váciak: 
Papp Zoltán és Dudok Debóra, Bach Gábor és Drengubák 
Zsófia, Tachscherer Gábor István és Benedek Alexandra, Da-
nicz Ádám és Kravjár Eszter, Hugyecz Attila és Holec Liána, 
Mendzsák László és Básti Mónika, Kovács Richárd Dániel és 
Kiss Vivien, Sasvári Gyula Henrik és Kovács Jennifer.

Elhunyt váciak:
Az elmúlt hónapban 39 váci lakos személy hunyt el váro-
sunkban.

A kegyeleti jogok figyelembevételével csak azoknak az el-
hunytaknak az adatait közöljük, akiknél az elhunyt hozzá-
tartozója nyilatkozatával hozzájárult a nyilvánosságra hoza-
talhoz. A többi elhunyt esetében összesített statisztikai adat 
közlése lehetséges csak.
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ELŐZŐ LAPSZÁMUNK REJTVÉNYÉNEK NYERETESE: SZOMBATHNÉ ERDŐDY RITA ÉS SZOMBATH PANNI
A januári feladványunk megfejtése JARVENPAA volt. Februári feladványunk: Két évfordulót is ünnepel idén Vác. Ebből az egyik a 
rejtvény megfejtése, amelyet március 28-ig várunk a vacihirnok@estv.hu e-mail címre, vagy a 2600 Vác, Kossuth utca 21. címre.  

A helyes megfejtők között a Váci Dunakanyar Színház két darab színházjegyét sorsoljuk ki.

Szórakozás
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 info@vacidunakanyarszinhaz.hu  2600 Vác 
Dr. Csányi László körút 58. 

Jegyinformáció és foglalás: +36-30/975-5448 
Jegyvásárlás online: vacidunakanyarszinhaz.

jegy.hu; személyesen a színházban 
(H-CS: 9 – 15, P: 9-13),  előadások előtt egy órával 

és kezelési költség megfizetésével a 
Váci Tourinform Irodában. 

(Vác, Március 15. tér 17., nyitva H-P: 9:00-17:00)

Március 10. vasárnap 18 óra:
Maga lesz a férjem - Pesti Művész Színház

A Maga lesz a férjem egy 1937-ben filmen is bemutatott nagy-
szerű szerelmi történet, amelyet Márkus Alfréd kiváló zenéi tesz-
nek még izgalmasabbá.

Március 13. szerda 18:30 óra:
Jakupcsek Gabriella - A Napos B oldal 

- Van élet 40 után

Előadás és közönségtalálkozó "Nem azért felejtünk el játszani, 
mert megöregszünk, hanem attól öregszünk meg, hogy elfelej-
tünk játszani" G. B. Shaw.

Március 24. vasárnap 17 óra
Hitted volna? – Orlai produkció

Herman és Christine barátok, több mint harminc éve. Amíg há-
zastársaik éltek, állandóan összejártak négyesben. Mára mind-
ketten egyedül maradtak, mégis alig találkoznak. Szereplők: 
Kern András, Hernádi Judit, Ficzere Béla, Jeges Krisztián

Márciusban a Váci Dunakanyar 
Színház műsorán
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